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16.6 Příloha 3 – rozhovor s respondentem 1 

I. Okruh – Prostředí moderní gymnastiky 

 

1. Jak byste popsal současné prostředí moderní gymnastiky v ČR (vztahy, 
komunikace atd.)? 

Kdybych měl popsat prostředí jedním slovem, volil bych slovo „pokrytecké“. 

Bohužel se dlouhodobě potýkáme s tím, že mezi činovníky (tedy trenéry, členy ČSMG 

a dalšími) nefunguje fair play. Zatímco navenek se vše tváří tak, že se všechny kroky 

podnikají pro české gymnastky, ve skutečnosti jsou zde však konkurenční boje, 

zákulisní dohody, nekalé praktiky a prospěchářství. Alespoň takovou mám osobní 

zkušenost za těch 10 let, co v tomto prostředí působím.  

2. Vnímáte nějaké změny, ať už pozitivní nebo negativní, s působením nového 
složení ČSMG? 

Bohužel změny nevnímám žádné. Stále naprosto chybí komunikace a 

informace, pokud nějaké jsou, pak nejsou adresovány přímo klubům, ale jsou pouze 

vyvěšeny na webových stránkách ČSMG. Často jsou tyto informace zveřejňovány 

s minimálním časovým předstihem nebo dokonce po termínu. Stále jsme spíše 

v situaci, kdy si informace musíme dohledávat sami a nikdo nic neví. Velké nejasnosti 

jsou také např. v soutěžním řádu, kdy se tyto nejasnosti řeší až v průběhu závodní 

sezóny, což je samozřejmě špatně.  

3. Jak byste popsal/a vývoj moderní gymnastiky v ČR za dobu, co se v tomto sportu 

pohybujete? 

Aktivně se pohybuji v moderní gymnastice od roku 2012. Za těchto 11 let 

vnímám negativně časté změny v pravidlech, rozhodčí se nestíhají vše naučit, což se 

podepisuje na kvalitě rozhodování i přípravě sestav. Naopak vidím posun k jisté 

profesionalizaci oddílů, kdy, zatímco dříve se jednalo spíše o spolky založené na 

dobrovolnictví, dnes se již oddíly naučily pracovat s reklamou a odměňují své trenéry, 

což je velmi důležité. Dále se zkvalitňuje úroveň soutěží, a to po stránce organizační 

i po stránce cen a medailí. Určitě dochází i k vylepšování sportovišť. Také se již 

využívají sociální sítě k propagaci moderní gymnastiky a velkou pomocí je i 

elektronické vyhodnocování známek. Používání techniky v gymnastice je určitě 

velkým krokem kupředu.  

4. V čem spatřujete nedostatky systému moderní gymnastiky v ČR? 

Již jsem se o některých nedostatcích, jako je komunikace, vztahy, zmínil, ale 

vnímám je jako takové průvodní jevy. Ale nedostatky jako takové jsou systémové, 
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především tedy absence profesionality. Příčinu, mimo jiné, spatřuji v tom, že 

jednotliví funkcionáři jsou voleni, za svou práci nejsou adekvátně ohodnoceni a těžko 

se tedy vymáhá odpovědnost. Řekl bych „za málo peněz, málo muziky“. Tyto pozice 

by měli zastávat lidé, kteří jsou odborníky, profesionály a také si vyhradí na tuto 

funkci svůj čas. Druhý nedostatek vnímám v malém zájmu oddílu o dění v gymnastice. 

Chybí jim uvědomění, že i oni jsou zodpovědní za to, jak bude Svaz fungovat. 

5. Má česká moderní gymnastika nějaké přednosti oproti ostatním státům světa? 

Přiznám se, že mě žádné nenapadají. Jediná přednost, která mě napadá je, že 

jsme na pomezí Východu a Západu. Kloubí se zde tedy tréninková morálka z Východu, 

ale také máme západní možnosti ve smyslu zajištění adekvátních podmínek k tréninku. 

Otázkou je, jak s tímto naložíme a kterou cestou se v budoucnu vydáme. 

6. Jak byste ohodnotil konkurenceschopnost českých gymnastek na světových 
soutěžích typu ME a MS? 

Upřímně si myslím, že v současné době české gymnastky konkurenceschopné 

nejsou. Je to dáno systémem, který není schopen najít správné talenty a když je třeba 

i najde, tak je neumí správně vychovat. Není to chybou gymnastek, ale chybou 

systému, jelikož máme spoustu talentovaných a šikovných děvčat, ale bohužel je 

systém nedokáže dostat tam, kde by mohly a měly být. 

7. Myslíte si, že je reálné, že se na některé z následujících tří Letních olympijských 
her kvalifikuje česká gymnastka? 

Myslím, že tohle je z 95 % matematika. Zde se bavíme o třech OH v průběhu 

devíti let, nicméně zavést nějaký ucelený systém moderní gymnastiky zabere mnohem 

více času, a také tímto systémem musí gymnastka teprve projít. To se bavíme o zhruba 

dvaceti letech fungování nějakého funkčního systému. 

8. To mě přivádí k otázce, že ČR vychovává velké množství malých gymnastek, 
které podléhají tvrdému režimu, ale málokterá dojde ve své kariéře až do 
seniorské kategorie, ve které se právě sbírají ta důležitá umístění. 

To není pouze problémem moderní gymnastiky, ale sportu obecně. U nás je to 

samozřejmě znásobeno absencí systému. Gymnastky prochází v průběhu let různými 

změnami a samozřejmě hodnotí, v čem je perspektiva a často se rozhodnout raději 

věnovat něčemu jinému.  

9. Co by, pro vás, v současné situaci české moderní gymnastiky představovalo 
úspěch pro ČR? 
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Umístění na mezinárodních soutěžích by, samozřejmě, bylo velkým úspěchem. 

Tento úspěch by však měl být až následkem fungování systému, fungování Svazu. To 

by pro mě byl opravdový úspěch. Myslím, že i kdyby teď některá z našich gymnastek 

získala medaili na ME nebo MS, byl by to sice fenomenální úspěch, ale nedokázali 

bychom ho využít. 

II. Okruh – Financování 
 

11. Souhlasíte s tím, že financování moderní gymnastiky v ČR (ať už na jakékoliv 
úrovni) ovlivňuje úspěšnost české moderní gymnastiky ve světě? 

Na tuto otázku není jednoduchá odpověď. Opět se dostáváme k absenci 

systému, jelikož pokud nebudeme mít vybudovaný systém, můžeme do něj dávat peněz, 

kolik chceme a výsledek se nedostaví. Tudíž jsou to spojené nádoby. Financovat něco, 

co nefunguje, je zbytečné.  

12. Myslíte si, že má moderní gymnastika ze strany státu dostatečnou finanční 
podporu? 

Asi každý sport může oprávněně říct, že má peněz málo. Nemyslím si ale, že 

má moderní gymnastika podporu úplně špatnou, přeci jen se jedná o olympijský sport, 

podpora tedy není zanedbatelná. Minimálně je podpora dostatečná na to, aby Svaz 

vybudoval koncepci a vytvářel předpoklady k tomu, aby se finanční podpora v čase 

navyšovala, a to ne pouze od NSA.  

13. Je, podle Vás, věnována dostatečná finanční a materiální podpora děvčatům 
zařazeným do Reprezentace ČR? 

Prvně si musíme uvědomit, že se jedná o podporu, jak vyplývá z názvu, ne o 

pokrytí nákladů. Položka Repre v dotaci od NSA tedy zdaleka nepokrývá náklady 

spojené s Reprezentací. Ale nemůžeme čekat, že stát bude finančně podporovat něco, 

co nemá výsledky. Mělo by se cílit na sponzory a rodiče gymnastek, jelikož velmi často 

mnohem více přispívají rodiče dívek, které v reprezentaci nejsou. 

14. Myslíte si, že je věnována dostatečná finanční podpora SCM, SpS a SA na jejich 
fungování? 

Myslím, že v rámci dotace TALENT je poskytnuta dostačující částka na to, aby 

SCM a SpS fungovaly. Je pak otázkou, jak moc efektivně jsou tyto prostředky využity. 

15. Myslíte si, že mají gymnastické oddíly dostatečnou finanční podporu (od ČSMG 
a z grantů) pro své fungování? 

Zastávám názor, že Svaz primárně neslouží k tomu, aby zajišťoval finanční 

podporu oddílům. Svaz má jinou funkci, není dotační agenturou. K tomu slouží NSA 
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a jeho dotace Můj klub adresovaná přímo klubům. Svaz může oddíly finančně 

motivovat, ale nemůže je, kvůli velkému počtu oddílů, dotovat. Svaz by mohl být 

nápomocný v tom, že by oddílům zajistil semináře týkající se marketingových strategií 

a komunikace s partnery tak, aby byly oddíly schopné s nimi jednat. 

16. Jsou oddíly schopny si sehnat sponzory samy? Jelikož v ČR není moc oddílů, 
které by měly dlouhodobou spolupráci např. s nějakou firmou. 

Moc jich není, ale je potřeba, aby se na tomto začalo pracovat, jelikož když 

budeme mít bohaté oddíly, bude bohatý i samotný Svaz. Jsou tady oddíly, které jsou 

schopny peníze pro samotný chod sehnat, ale záleží na tom, zda oddíly vůbec tuto 

iniciativu vyvíjet chtějí a zda mají lidi, kteří se o to budou starat a budou se tomuto 

věnovat. Což znamená oslovit partnery, vědět alespoň základ o marketingu, umět se 

prodat. To může být, dle mého názoru, kámen úrazu. Toho by se měl opět „chopit“ 

Svaz a nabídnout členům oddílů semináře a workshopy zaměřené právě na toto téma. 

Bohužel tohle si stále neseme představy z minulého režimu, kdy byl sport financován 

státem a nikdo se moc nezamýšlel nad tím, že by bylo potřeba získat peníze i z jiných 

zdrojů. 

17. Daří se konkrétně Vašemu oddílu sehnat sponzory? 

Myslím, že nám se tohle daří dobře. Máme pravidelné sponzory, kteří 

přispívají nejen na závody, ale i na samotné zajištění chodu klubu. V roce 2016 se 

nám dokonce podařilo vybrat částku 150 000,- na Startovači. Jde o to se hlavně nebát 

a být kreativní. 

18. Jaká část v systému moderní gymnastiky (je-li nějaká) je nadfinancovaná? 

Určitě je to oblast Reprezentace, která je dotována na úkor jiných oblastí, ale 

i tak je to stále málo. Je to tak trochu začarovaný kruh. Svaz by se měl zaměřit na 

marketing a získávat finance pro Reprezentaci skrze sponzory.  

19. Do jakých částí systému moderní gymnastiky by se naopak mělo poskytnout větší 
množství financí? 

V podstatě už to tady bylo zmíněno, ale je to opět Reprezentace a částečně také 

Talent. Tyto peníze už si ale musí umět Svaz sehnat sám.  

20. Co by se muselo v oblasti financování moderní gymnastiky změnit, aby byla 
podpořena větší úspěšnost moderních gymnastek ve světě? 

Budu se opakovat, ale dokud není systém, je úplně zbytečné přemýšlet nad tím, 

do čeho budeme investovat více a do čeho méně.  
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III. Okruh – Identifikace a práce s talenty 

 

21. Vnímáte oblast identifikace a práce s talentovanými gymnastkami jako tu, která 
má vliv na úroveň a úspěšnost české moderní gymnastiky? 

Určitě, jelikož pokud nebude kvalitní práce s talenty, není možné dosáhnout 

světové úrovně. 

22. Má česká moderní gymnastika systém, podle kterého identifikuje talentované 
gymnastky, které jsou případně zařazeny do Reprezentace, SCM nebo SpS? 

Bohužel nemá. Stávající systém je převzatý z minulých let a funguje tak trochu 

ad hoc. Vnímám to tak, že když je někde talentovaná gymnastka a má štěstí, že si jí 

všimne nějaká trenérka, tak musí mít ještě to štěstí, aby pocházela ze „správného“ 

oddílu. Neexistenci systému dokazuje i fakt, že spousta gymnastek, které jsou vybrány 

do družstva nadějí, brzy skončí a mnohdy nedojdou ani do kategorie juniorek, natož 

seniorek. Je to všechno hodně nahodilé. Nemáme ani trenérku, která by objížděla 

soutěže a mohla vytipovávat talentové gymnastky.  

23. Snažila jsem se dohledat pravidla výběru gymnastek do společných skladeb, ale 
na stránkách ČSMG byly už uvedeny pouze výsledky ve formě tabulky se jmény 
gymnastek a počet získaných bodů. Chyběla však jakákoliv vysvětlivka, jak se 

k těmto bodům došlo. Působilo to na mě hrozně subjektivně. Je to tak? 

Je to správná myšlenka. Mnohdy se nějaký systém tvořil až zpětně, aby výběr 

vyšel tak, jak byl předem určen. Rozhodně výběr do společných skladeb není 

transparentní a je na každém, zda ho tím pádem považuje za spravedlivý. 

24. Přijde Vám tento systém (je-li nějaký) spravedlivý? 

Jak jsem již řekl, nepřijde. Měl by být totiž alespoň nějakým způsobem 

transparentní. I kdyby to znamenalo, že bude určena reprezentační trenérka a bude 

dáno, že má plnou pravomoc sestavit si tým dle svého uvážení. Člověk by alespoň 

věděl, dle jakých pravidel je skladba sestavena. 

25. Myslíte si, že se někdy do reprezentačního výběru dostaly gymnastky, které 
nedosahovaly takové výkonnostní úrovně, ale hodilo se je tam mít nebo tam byly 
„protlačeny“? 

Zcela nepochybně a vím o mnoha případech. Bohužel některé z nich byly 

nasazeny na ME nebo MS a vzápětí, po tomto závodě, ukončily kariéru.  

26. Dostává se reprezentantkám a gymnastkám zařazeným do SCM a SpS dostatečné 
péče (např. fyzioterapeut, masáže, mentální koučing aj.)? 

Tohle je naše velká slabina. Nejčastěji na tyto služby nezbývají peníze, čas 

nebo vůle trenérů tyto služby považovat za naprostou součást tréninku. Masáže a 
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fyzioterapie se většinou vyhledají až v okamžiku, kdy už je problém. A to vůbec 

nemluvím o péči o psychiku a mentální koučing. Minimálně 50 % výkonu, ne-li více, 

tvoří psychika a gymnastka by měla být v klidu a hlavně vědět, za čím si jde a vnímat 

dlouhodobé hledisko toho, proč se gymnastice věnuje. Často gymnastky totiž končí 

kvůli tomu, že s nimi za celou jejich kariéru nikdo neprobírá, co od tohoto sportu 

očekávají a proč se mu věnovat i po ukončení kariéry.  

27. Zmínil jste, že v této oblasti není příliš vůle nějaké služby navíc zajišťovat. 
Opravdu jsme v roce 2023 ve stavu, kdy nepokládáme fyzioterapie, masáže, 
mentální kouše, sportovní psychology za nezbytnou součást kariéry sportovce? 

Nevím, kde je problém, ale opravdu tomu tak je. Sám nevím, jestli je příčinou 

neodbornost trenérek nebo fakt, že fungují v zaběhnutém systému, ve kterém sami vědí 

všechno nejlépe a nechtějí si nechat poradit nebo se dále vzdělávat. 

28. Vychází, z Vašeho pohledu, školní zařízení gymnastkám dostatečně vstříc (např. 
individuálním studijním plánem, prominutím absencí aj.)?  

Z vlastní zkušenosti musím říct, že školy vstříc vychází. Je to většinou dáno 

tím, co škola může umožnit a také, jestli je vůle ze strany vedení školy.  

29. Vytkl byste něco současnému systému identifikace talentů v moderní 
gymnastice? 

Asi to, že žádný neexistuje. 

30. Jak hodnotíte práci reprezentačních společných skladeb? 

Nevím, jestli se vůbec o nějaké práci dá hovořit. Sám jsem se snažil koncepci 

týkající se společných skladeb vytvořit, byla sepsána, nicméně už si to zase každý dělá 

po svém. Nestavíme ani na předchozích zkušenostech.  

31. Myslíte si, že by České republice prospělo, kdyby byla jedna pódiová skladba 
sestavena na celý olympijský cyklus tak, jak je to v jiných státech? U nás se 
skladba mění každý rok, obměňují se gymnastky, trenérky i sestava. 

Určitě. Jestliže chceme uspět na závodech typu ME nebo MS, pak ale 

nemůžeme počítat s tím, že zvládneme skladbu natrénovat za rok, to je naprosto 

nereálná představa. Zase jsme ale u toho, že v české moderní gymnastice chybí 

dlouhodobé plánování. Zde jsou plány vytvářeny na rok, dva, maximálně na 

olympijský cyklus, což prostě nestačí. Dle mého názoru, příprava kvalitní společné 

skladby trvá cca tři roky. Vracíme se ale k identifikaci talentů, kdy na základě tohoto 

bychom také museli důkladně vybírat děvčata, která jsou schopna psychicky i fyzicky 

déle než jeden rok vydržet. Teď jsme v situaci, kdy nominujeme reprezentační skladbu 
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a za pár měsíců ji musíme obměnit, jelikož holkám odchází zdraví nebo psychika. Je 

to běh na dlouhou trať, který se musí důkladně naplánovat. 

32. Co by se, podle Vás, v systému práce s talenty mělo změnit? 

Musím pominout fakt, že gymnastky nehodnotí nestranné trenérky, tudíž je zde 

určitá subjektivita. Je potřeba klást důraz na gymnastku jakožto celek. Můžete mít 

super talentovanou gymnastku, ale jestliže nebude mít v pořádku psychiku, bude jí její 

talent k ničemu a mnohem lepších výsledků dosáhnou holky sice méně talentované, 

ale psychicky vyrovnané. Zkrátka nepohlížet na talent jen jako na aktuální výkon 

gymnastky na výběrovém tréninku, ale i zohledňovat hledisko, jak je na tom mentálně 

a zde bych se vůbec nebál přizvání odborníka, který ověří, jak je gymnastka schopna 

pracovat se stresem, jaké je její sociální zázemí atd. Působení v Reprezentaci totiž 

neklade nároky jen na gymnastku samotnou, ale i na její okolí a rodina musí být 

schopna přípravu zabezpečit.  

IV. Okruh – Trenérské zajištění a jejich rozvoj 
 

33. Myslíte si, že oblast trenérského zajištění a jejich rozvoje (tedy nedostatek trenérů, 
nedostatek kvalifikovaných trenérů) ovlivňuje úspěšnost české moderní 
gymnastiky? 

Nepochybně. Znalosti trenérů často vycházejí spíše z vlastních dovedností než 

znalostí, které si nastudovali. Trenér by měl pružně reagovat na změny v pravidlech, 

trendy, novinky atd.  

34. Máme v ČR dostatek trenérů/trenérek? 

Myslím, že ano. Nabízí se otázka, jestli mají dostatek zkušeností a vědomostí.  

35. Máme v ČR dostatek kvalifikovaných a zkušených trenérů/trenérek? 

Jestliže se bavíme o špičkových trenérkách, které by měly zajišťovat 

Reprezentaci a talentované závodnice, tak těch opravdu moc není.  

36. Myslíte si, že tohle může být důvodem, proč se často platí ruské trenérky? 

Je to jeden z důvodů, ale domnívám se, že to není úplně šťastné řešení 

problému. Místo toho, aby dal Svaz šanci mladým trenérkám a poskytl jim dostatek 

vzdělání k tomu, aby mohly být schopny vést reprezentační skladbu, tak se raději 

zaplatí ruská trenérka, která tzv. stojí nad všemi českými trenérkami a představuje 

autoritu. Peníze, které se věnují na zaplacení Rusky, bych raději investoval do 

vzdělání našich trenérek. Nutno podotknout, že ruská trenérka tuto úlohu bere z čistě 
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byznysového hlediska a chybí zde ta národní hrdost vychovat úspěšné české 

gymnastky.  

37. Jsou vůbec české gymnastky připraveny na režim, který sem taková ruská trenérka 
přiveze? 

Je potřeba si uvědomit, že u nás již dlouho východní systém nefunguje a ruská 

trenérka, která je sem pozvána, tento způsob trénování aplikuje na děvčatech, která 

na něj nejsou stavěna. Nejsou vůbec schopny do něj zapadnout a ustát ho. Nevidím 

tedy důvod, aby zahraniční trenérky jezdily trénovat naše gymnastky, jelikož se 

domnívám, že bychom stále měli být schopni zabezpečit trenérky z vlastních zdrojů. 

38. Je pravdou, že o trénování českých reprezentačních skladeb není příliš zájem? 

Asi je, a to z mnoha důvodů. Trenérka se může bát takové zodpovědnosti nebo 

třeba nevěří svým tréninkovým procesům natolik, aby vedla reprezentační skladbu. 

Také se možná bojí velkého tlaku. 

39. Myslíte si, že by měli mít všichni trenéři/všechny trenérky některou z trenérských 
tříd, aby mohli/y tuto pozici vykonávat? 

Ano. Nemusí to být trenérská třída z moderní gymnastiky, ale z jakéhokoliv 

sportu, už jen proto, kdyby se některé gymnastce na tréninku něco stalo. Pokládám to 

za povinnost. 

40. Je trenérům/trenérkám poskytnut dostatek příležitostí pro seberozvoj a rozvoj 
jejich trenérské kariéry? 

Myslím, že není a opět je zde prostor pro Svaz, aby na tomto zapracoval. 

Zájem ze strany trenérek by asi byl, ale samozřejmě i tady jsou trenérky, které se 

chtějí vzdělávat a potom ty, které se domnívají, že už všechno ví. V takových případech 

by měl být vyvíjen jistý tlak na jejich rozvoj. 

41. Považujete za důležité, aby se trenéři/trenérky s trenérskou třídou účastnili/y 
(např. 1x za dva roky) nějaké formy přeškolení? 

Minimálně by měly procházet přeškolením. Formu zkoušku bych pak volil u 

trenérek II.třídy, trenérky I.třídy by pravidelné zkoušky měly mít za povinnost. Dovedu 

si představit i pravidelná posouzení od psychologa, přeci jen trenérky denně pracují 

s dětmi.  

42. Myslíte si, že stanovení pravidelné měsíční mzdy pro trenéry/trenérky (např. dle 
dosažených trenérských tříd) by motivovalo gymnastky po ukončení závodní 
kariéry zůstat u gymnastiky? 

Stanovení mzdy by bylo krásné, ale není, kdo by ji zafinancoval.  
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16.7 Příloha 4 – rozhovor s respondentem 2 
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16.8 Příloha 5 – rozhovor s respondentem 3 
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